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Zápis z jednání Komise tuzemského rozvoje ČNS 
konaného dne 27.10.2012 v Plzni 

 

Účastníci 
Členové komise Martin Maršálek, Vladimír Pavlík, Tomáš Vaňourek, David Černý 
Omluveni  nikdo 

Usnášeníschopnost 

Jednání se účastní nadpoloviční většina členů komise, orgán je usnášeníschopný. 

Program jednání 

1 Žádosti o spolupráci od ostatních odborných komis í nebo poradc ů 

Komise mládeže 

Komise znovu žádá Komisi mládeže o spolupráci na přípravě návrhu takového doplnění pravidel 
nohejbalu pro oblast žáků základních škol, aby bylo možné větší zapojení nohejbalu v rámci školní 
výuky, resp. školou organizovaných kroužků či školních sportovních klubů, než je tomu dosud. 
Současná pravidla mají pro tuto kategorii dle názoru komise několik nevýhod, které znesnadňují 
větší zapojení nohejbalu do škol. Jsou to především malý počet do hry zapojených hráčů (max. 6 
hráčů představuje necelou třetinu účastníků hodiny TV, nezapojení žáci zlobí), vysoké požadavky na 
dobrou kopací techniku a ovládání míče (žáci nejsou schopni realizovat více úspěšných herních 
kombinací po sobě a brzy je hra nebaví), velké rozměry hřiště pro kolektivní disciplíny (menší hřiště 
více rozvíjí pohyb a techniku, navíc u řady hal umožňuje využití hrací plochy pro více hřišť). Tyto 
nevýhody by návrh měl částečně nebo úplně redukovat. 

Komise rozhodčích 

Komise znovu žádá Komisi rozhodčích o vyjádření, jak se v praxi projevila opatření navržená KTR 
ČNS (rozpracována dále VV ČNS a schválena VH ČNS). Zejména to, jak se změnil počet 
rozhodčích, rozhodujících republikové soutěže. Též, jak dopadlo oslovení nových rozhodčích, 
jejichž seznam byl Komisi rozhodčích předán. 

2 Vzdělávací akce trenér ů a rozhod čích 

V.Pavlík informoval o dosud proběhlých vzdělávacích akcích trenérů a rozhodčích v roce 2012. 
Jednalo se o školení trenérů licence C a doškolení trenérů licence C a D (3/2012, Praha), seminář 
ligových rozhodčích (1-3/2012, Přerov, Nymburk, Plzeň, Karlovy Vary). Dále se předpokládá 
organizace těchto vzdělávacích akcí: doškolení trenérů licencí C a D (12/2012, Praha), školení 
trenérů licence C (1-3/2013), školení a doškolení rozhodčích licencí C a D (1-3/2013), seminář 
ligových rozhodčích (1-3/2013). 
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3 Neuspokojivý stav trenér ů 

Komise se zabývala dlouhodobě neuspokojivým stavem trenérů nohejbalu. Konstatovala, že počet 
v soutěžích aktivních trenérů je velmi malý, zejména vzhledem k tomu, jaký je počet udělených 
trenérských licencí stupně „C“ a „D“ v ČR (cca 220 v roce 2012). 

Komise stejně jako v předchozích dvou letech navrhuje VV ČNS zařadit do znění Rozpisu 
dlouhodobých soutěží bod, který rozšiřuje požadavek trenérů s kvalifikačním stupněm min. „C“ 
(dvoudenní školení) na všechny soutěže mužů a dorostenců (tj. pro celkem 40 družstev). Tento bod 
navrhovala komise již v předloňském roce a vzešel ze společného jednání zástupců KTR, KR a VV 
ČNS (viz zápis z jednání dne 3.3.2011). 

Návrh doplnění bodu 7. Rozpisu dlouhodobých soutěží: 

Plánované změny v soutěžích pro rok 2013. Upřesnění SŘ (článek 3.1.5.f): 

Extraliga, 1. a 2. liga mužů, Dorostenecká liga – min. jeden trenér uvedený na soupisce družstva 
musí vlastnit trenérskou licenci „C“ 

4 Školení trenér ů licence B 

Komise znovu otevřela diskuzi k ze strany tělovýchovných vysokých škol nabízených kurzů pro 
vzdělávání trenérů vyšších licencí. Komise též znovu konstatovala, že v současné době (i viz 
předchozí bod) není větší zájem trenérů absolvovat cca 10-denní školení s náklady cca 5.000 Kč. 
T.Vaňourek byl pověřen ověřit u ligových oddílů a KNS zájem o tuto možnost. V případě, že by byl 
projeven zájem od min. 20 potenciálních účastníků, bude komise tuto problematiku s TV VŠ řešit. 

5 Aktualizace Sm ěrnice pro ud ělování licencí, pro organizaci a obsahovou nápl ň 
vzdělávacích akcí trenér ů nohejbalu 

Komise se zabývala dotazy ze strany absolventů tělovýchovných vysokých škol, kteří poukazovali na 
stav, kdy v jiných sportech je jim automaticky udělována licence určitého kvalifikačního stupně. Po 
zvážení komise rozhodla do aktualizovaného znění Směrnice pro udělování licencí, pro organizaci a 
obsahovou náplň vzdělávacích akcí trenérů nohejbalu zapracovat návrh na udělování licencí stupně 
„C“ všem absolventům tělovýchovných vysokých škol v ČR (bakalářské a vyšší studium), kteří 
zároveň svou závěrečnou práci zpracovali k nohejbalové tématice.  

Aktualizované znění komise tímto předkládá ke schválení VV ČNS. 

Návrh aktualizovaného znění bodu 2.2. směrnice: 

Pro udělení trenérské licence jsou určeny následující požadavky: 

c) pro udělení licence „C“ absolvování školení trenérů pro licenci „C“ nebo absolvování 
tělovýchovné vysoké školy v ČR, zakončené závěrečnou prací s nohejbalovou tématikou 

6 Vyváženost termínového kalendá ře ligových sout ěží 

Komise se zabývala předloženým návrhem D.Čukana, který principiálně koresponduje s dřívějším 
doporučením komise na větší vyváženost termínového kalendáře ligových soutěží. Kumulace hracích 
termínů do jednoho dne způsobuje několik problémů, z nichž nejvíce zmiňovanými jsou 
nerovnoměrná potřeba rozhodčích na oba víkendové hrací dny a nerovnoměrná nabídka pro ty 
diváky nohejbalových soutěží, kteří navštěvují více utkání během víkendu, nebo sami hrají některou 
soutěž (vč. nižších soutěží). Konkrétní číselné údaje k problematice byly komisí předloženy v zápise 
z jednání dne 6.8.2010 (bod 3, návrh č. 6). 

Komise doporučuje VV ČNS zabývat se možností více rovnoměrného rozložení ligových soutěží do 
obou hracích dní víkendu. Komise však nemá na možné řešení jednotný názor a doporučuje VV 
ČNS nejprve otevřít toto téma na ligovém semináři, kde se k tomu mohou vyjádřit zástupci ligových 
oddílů. 
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7 Zavedení st řídavých start ů hráčů a vznik spolupracujících družstev 

Komise se zabývala návrhem na možnost střídavých startů hráčů v jedné věkové kategorii, za dva 
různé oddíly. Komise však konstatovala, že střídavý start hráčů by vyžadoval zvýšené nároky na 
kontrolu a mohlo by docházet k většímu ovlivnění soutěží. Též konstatovala, že stávající institut 
hostování po novelizaci (hráč může hostovat ve více kategoriích) se jeví jako dostačující pro 
sportovní vytížení hráče (s fluktuací možnost hrát až za čtyři družstva během jednoho ročníku). 

Dále se komise zabývala návrhem na možnost spolupráce dvou různých oddílů v oblasti mládeže a 
žen. V některých sportech tato spolupráce existuje (tzv. farmy). V současném stavu existují oddíly, 
které si povinnost mládežnického družstva v dlouhodobé soutěži plní jen formálně. Neexistuje 
dlouhodobější koncepce, na vedení hráčů se často podílí několik různých osob. Ve většině krajů 
postačí ke splnění povinnosti dle SŘ účast jedné sestavy na pěti turnajích. Naopak existují oddíly s 
dobře fungujícím družstvem (nebo více družstvy) mládeže (výjimečně žen), které nemají družstvo 
mužů a možnost spolupráce, zejména té ekonomické, by je pozvedlo. Též různé oddíly mají různé 
možnosti a oblasti toho, jak jsou chodu ČNS prospěšné (viz téma Návrh komplexního řešení 
povinností oddílů). Některé dodávají činovníky do orgánů ČNS (a nižších článků), některé trenéry, 
některé rozhodčí, některé jsou zdatnými pořadateli jednorázových soutěží, některé zajišťují ČNS 
obchodní partnery. Řada oddílů využívá možnosti se z povinnosti mládeže nebo žen vykoupit (z 
čehož ale zase těží příslušné KNS). 

Vytvořením spolupráce by došlo k vzájemnému pozitivnímu efektu, kdy fungující mládežnické nebo 
ženské družstvo získá (předpokládá se) od druhého oddílu určitou finanční či jinou podporu 
(vybavení nebo služby), která mu umožní kvalitní působení v soutěžích. Z hlediska zájmů ČNS je 
též jedno, zda v soutěži působí ten či onen oddíl. 

T.Vaňourek je pověřen připravit formulář (obdobný s tím, který je určen pro převod soutěže) a nové 
znění pro doplnění soutěžního řádu. 

8 Spolupráce s t ělovýchovnými vysokými školami p ři výzkumných úkolech 

M.Maršálek informoval o potřebě ČNS zajistit osoby, které by (samostatně nebo v rámci některého 
orgánu) zajišťovaly pro ČNS výzkumné úkoly a analýzy, které napomáhají při dalším rozvoji ČNS. 
Zpracování těchto analýz je však náročné, jak po odborné stránce, tak časové. D.Černý byl pověřen 
úkolem ověřit, zda by nebylo možné k těmto úkolům využít např. studenty tělovýchovných vysokých 
škol, v rámci témat bakalářských či diplomových prací. 

9 Anketa Nohejbalista roku 2012 

Komise navrhuje VV ČNS provést vyhodnocení ankety ve stejném rozsahu a podle stejné metodiky 
z předchozích let. V případě souhlasu je D.Černý pověřen vyhodnocením a předáním výsledků na 
VV.  

10 Archiv ČNS a publikace o historii nohejbalu 

M.Maršálek informoval o získávání archivních materiálů pro archiv ČNS, který bude též předán pro 
potřeby Národního muzea a Muzea hlavního města Prahy, případně další podobné instituce (např. 
trampská muzea). Hlavní část loňského a letošního sběru archivních materiálů byla zaměřena na 
nohejbalové osady v okolí Prahy a Středočeském kraji, tedy lokalitě, kde se nohejbal rozvíjel od 
svých začátků. Celkem jsou získány podklady od cca 170 osad, plus další podklady ze svazových 
soutěží. Všechny osady byly osobně navštíveny, pořízeny byly rozhovory s pamětníky, fotografie 
současného stavu a byla též vytvořena databáze s kontakty. Archivní materiály byly předány 
k záložní archivaci prezidentu ČNS. 

Vzhledem k tomu, že plánovaná podpora vydání publikace o historii nohejbalu v této lokalitě 
z rozpočtu Středočeského kraje nakonec nebyla letos zrealizována, přesunuje se vydání na rok 2013. 
Odložené vydání ale umožní zapracovat do publikace další sesbírané materiály. 
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11 Návrh ocen ění zasloužilých funkcioná řů  

Pro příležitost ocenění zasloužilých funkcionářů v rámci Mistrovství světa mužů komise navrhuje na 
ocenění tyto žijící kandidáty (uvedené funkce a orgány i články ČNS jsou vztaženy k době výkonu 
činnosti): 

• Václav Hájek (České Budějovice, člen VV ČNS, předseda KNS Jihočeský) 

• Pavel Charypar (České Budějovice, člen VV ČNS, předseda ONS České Budějovice) 

• Ladislav Gaiger (Plzeň, člen VV ČNS, předseda KNS Západočeský) 

• Miroslav Wendler (Plzeň, člen VV KNS Západočeský) 

• Vlastimil Stehlík (Plzeň, člen VV ČNS, člen VV KNS Západočeský) 

• Václav Kovanda (Praha, člen VV ČNS) 

• Ladislav Kratochvíl (Praha, prezident ČNS, viceprezident IFTA) 

• Vladimír Mašát (Praha, prezident ČNS, viceprezident IFTA) 

• Lubor Chvalovský (Praha, prezident ČNS, viceprezident IFTA) 

• Miroslav Jakoubek (Praha, člen VV ČNS, předseda KNS Praha) 

• Pavel Kočiš (Osnice, člen DR ČNS, člen VV KNS Středočeský, předseda ONS Praha-západ) 

• Antonín Čermák (Nymburk, člen VV KNS Středočeský, předseda ONS Nymburk) 

• Petr Procházka (Mladá Boleslav, člen VV ČNS, předseda ONS Mladá Boleslav) 

• Miroslav Polák (Liberec, člen VV ČNS, člen VV KNS Severočeský, předseda ONS Liberec) 

• Jan Řehák (Ústí nad Labem, člen VV a DR ČNS, předseda KNS Severočeský) 

• Vladimír Hlavatý (Karlovy Vary, člen VV a DR ČNS, předseda ONS Karlovarský) 

• Josef Heřmánek (Náchod, předseda KNS Královehradecký, předseda ONS Náchod) 

• Antonín Stehlík (Brno, člen VV KNS Jihomoravský, předseda ONS Brno) 

• Jaroslav Hanák (Kroměříž, člen VV ČNS, předseda VV KNS Jihomoravský) 

• Aleš Opravil (Kroměříž, člen VV ČNS, předseda VV KNS Jihomoravský) 

• Pavel Wimmer (Ostrava, předseda VV KNS Severomoravský) 

 

Zapsal: Martin Maršálek v.r. Ověřil: členové komise 


